

[Für die deutsche Version klicken Sie hier](#)

ENGLISH

EVENTS

Lecture on "Living in the underground – migrants and refugees in urban Dar es Salaam", Halle (Saale) (23-24 June 2019)

Markus Rudolf will give a lecture on "Living in the underground – migrants and refugees in urban Dar es Salaam" at a workshop on "Forced Migration, Exclusion, and Social Class", organised by Max Planck Institute for Social Anthropology.

Contact: Markus Rudolf at markus.rudolf@bicc.de

Lecture "Camps versus settlements?", Edinburgh, Great Britain (12 June 2019)

Clara Schmitz-Pranghe and Markus Rudolf will give a lecture on "Camps versus settlements: Do East African cases provide new global prototypes for the local integration of refugees?" at the 8th European Conference on African Studies (ECAS) 2019 "Africa: Connections and Disruptions".

Contact: Markus Rudolf at markus.rudolf@bicc.de

TRAFIG meeting and presentation on Transnational Figurations of Displacement, Brighton, Great Britain (5-6 June 2019)

Benjamin Etzold and Maarit Thiem will participate in a meeting of the EU-funded Horizon 2020 research and innovation project TRAFIG at the University of Sussex, Brighton, June 5-6. A number of consortium partners will meet to discuss amongst others central findings of the legal, policy and institutional frameworks governing protracted displacement situations in the research regions of the TRAFIG project, the Methods handbook and Ethical Guidelines.

Benjamin Etzold will give a presentation together with Russell King on "What are Transnational Figurations of Displacement? Conceptualising protracted displacement in the age of mobility and connectivity" during a Public event of TRAFIG taking place on June 5.

[Further information](#) | Contact: info@trafig.eu

Presentation of the Peace Report 2019, Berlin (4 June 2019)

On 4 June, the four leading German peace and conflict research institutes, BICC (Bonn International Center for Conversion), Leibniz Institute Hessian Foundation for Peace and Conflict Research (HSFK), Institute for Peace Research and Security Policy Hamburg (IFSH) and Institute for Development and Peace (INEF) will present the Peace Report 2019 in Berlin.

[Further information](#) | Contact: Conrad Schetter at conrad.schetter@bicc.de

Workshop "Cyber Security Concepts internationally compared", Bonn (23 May 2019)

On 23 May, BICC and ifa (Institute for Foreign Cultural Relations) organised a one-day workshop on "Cyber Security Concepts internationally compared: (Normative) Discourses, Discourse Communities and the Consequences for Research and Foreign Cultural and Educational Policy". The workshop followed the central questions of how (normative) discourses on cyber security influence each other and which discourse communities (epistemic communities) emerge. In addition, the focus was on the resulting tasks for foreign cultural and educational policy and future research. Particular attention was paid to international threat perceptions (comparative concepts of cyber(in)security in Germany, Russia, the USA and China), the structure of narratives (underestimation or overestimation of the risk society in cyberspace) and national concepts and strategies in comparison (information sovereignty vs. national security).

Contact: Andreas Heinemann-Grüder at andreas.heinemann-grueder@bicc.de

TRAFIG Roundtable on "What solutions for Protracted Displacement?", Brussels, Belgium (22 May 2019)

Benjamin Etzold participated in the Roundtable on Policy Options: "What solutions for Protracted Displacement?" 22 May 2019, Brussels, which was organized by BICC and ICMPD on behalf of TRAFIG. The Roundtable discussed viable policy options, which enhance the self-reliance and resilience of displaced people, and which simultaneously respond to the needs of host countries. Stakeholders brought in their own perspective on applied policies and programmes, discussed how protection-, livelihood support and development-oriented policies directed towards refugees can be aligned with the needs of host countries of refugees and other populations affected by violent conflict.

Back-to-back with the Policy Roundtable an informal meeting of selected EU-H2020-funded migration and displacement projects took place, also organized by BICC and ICMPD on behalf TRAFIG.

[Further information](#) | Contact: info@trafig.eu

Brown Bag Lecture and Discussion "Recurring post-election violence in Kenya and how partners can help stabilise the country", Bonn (15 May 2019)

In his talk at BICC, Lazarus Kubasu Nolasco covered the 2007 and 2017 elections, identifying similarities of the two election processes and reviewing lesson learnt since 2007. This event took place in the framework of the BICC Brownbag Lecture Series "Displacement and Development".

Contact: Clara Schmitz-Pranghe at clara.schmitz-pranghe@bicc.de

Lecture "Fragmented flight to Europe – the migration policy of the EU and its consequences", Bonn (14 May 2019)

Benjamin Etzold gave a lecture on "Fragmented flight to Europe – the migration policy of the EU and its consequences" as part of the series of events 'Rettung unerwünscht!' by Seebrücke Bonn.

[Further information](#) | Contact: Benjamin Etzold at benjamin.etzold@bicc.de

Workshop on „Trajectories of reintegration in the West Balkan“, Tirana, Albania (6-10 May 2019)

Markus Rudolf, Elke Grawert, Katja Mielke, Ruth Vollmer and Clara Schmitz-Pranghe held a team workshop in the framework of the BMZ-funded project "[Trajectories of Reintegration. On the impact of forced displacement, migration and return on social change](#)" in Tirana, Albania, and started their field research in the Balkans which is one of the three regions covered in this research project.

Contact: Markus Rudolf at markus.rudolf@bicc.de

Dialogue Event "Research on Migration and Integration – From Science to Society", Bonn (9 May 2019)

Benjamin Etzold and Maarit Thiem participated in the dialogue event „Forschung zu Migration und Integration – Von der Wissenschaft in die Gesellschaft“ (“Research on Migration and Integration – From Science to Society”) 09. Mai 2019 in Bonn, organised by the German National Contact Point for Horizon 2020 Projects. Benjamin gave a presentation on the TRAFIG project and participated in the panel discussion on “Challenges of Integration: Science in dialogue with society”.

[Further information](#) | Contact: info@trafig.eu

Lecture on "Coping with Continuous Conflict and Diminishing Aid", Vienna (3-4 May 2019)

Markus Rudolf gave a lecture on “Coping with Continuous Conflict and Diminishing Aid” at the Annual Conference of the Scientific Research Group on Southeast Asia of the German Geographical Society (DGfG) “Socio-Spatial Dynamics in Southeast Asia”.

Contact: Markus Rudolf at markus.rudolf@bicc.de

Networking Workshop "Flight and Development", Bonn (21 May 2019)

Markus Rudolf participated in the 14th Networking Workshop "Flight and Development" organized by BICC, the German Development Institute (DIE) and the German Institute for International and Security Affairs (SWP).

Contact: Markus Rudolf at markus.rudolf@bicc.de

NEW PUBLICATIONS

[Mutschler, M. M. \(2019\). *Für eine strenge Rüstungsexportkontrolle in Deutschland und Europa – Rüstungstechnische Kernfähigkeiten erhalten, ohne dass dies zu Lasten von Frieden und Menschenrechten geht* \(Arbeitspapier Sicherheitspolitik Nr. 12/2019\). Berlin: Bundesakademie für Sicherheitspolitik.](#)

[Schetter, C. \(2019\). Space. In L. Kühnhadt, & T. Mayer \(Eds.\), *The Bonn Handbook of Globality \(Volume 1\)* \(pp. 687-700\). Cham, Switzerland: Springer International Publishing.](#)

PRESS RELEASES

2 May 2019

[Training Programme for PSSM \ Handover to the Regional Centre on Small Arms in Nairobi, Kenya](#)

29 April 2019

[Revision of the United Nations Integrated Disarmament, Demobilization and Reintegration Standards \(IDDRS\) / Workshop to finalize guidance on reintegration](#)

VACANCIES

BICC is looking for

[Student Assistant \(Public Relations\)](#)

[Student Assistant \(Arms trade and arms export control\)](#)

BICC IN THE MEDIA

26 May 2019

Reuters: [Germany in push to resurrect Afghan talks with Taliban](#)

8 May 2019

General-Anzeiger: [„Der Iran hat einige Trümpfe in der Hand“](#). Interview with Conrad Schetter (in German)

30 April 2019

NDR Info: [„SIPRI-Jahresbericht: Weltweite Aufrüstung“](#). Commentary by Max M. Mutschler (in German)

DEUTSCH

AKTIVITÄTEN

Vortrag über „Leben im Untergrund – Migranten und Flüchtlinge im urbanen Dar es Salaam“, Halle (Saale) (23.-24. Juni 2019)

Markus Rudolf wird einen Vortrag über „Leben im Untergrund – Migranten und Flüchtlinge im urbanen Dar es Salaam“ bei einem Workshop zum Thema „Flucht, Ausgrenzung und soziale Klasse“ halten, der vom Max-Planck-Institut für Sozialanthropologie organisiert wird.

Kontakt: Markus Rudolf unter markus.rudolf@bicc.de

Vortrag „Lager versus Siedlungen?“, Edinburgh, Großbritannien (12. Juni 2019)

Clara Schmitz-Pranghe und Markus Rudolf halten einen Vortrag über „Lager versus Siedlungen: Bieten ostafrikanische Fallbeispiele neue globale Prototypen für die lokale Integration von Flüchtlingen?“ auf der 8. Europäischen Konferenz für Afrikastudien (ECAS) 2019 mit dem Titel „Afrika: Verbindungen und Zersetzungen“.

Kontakt: Markus Rudolf unter markus.rudolf@bicc.de

TRAFIG-Meeting und Präsentation zum Thema “Transnational Figurations of Displacement”, Brighton, Großbritannien (5.-6. Juni 2019)

Benjamin Etzold und Maarit Thiem werden am 5. und 6. Juni an einem Treffen des EU-geförderten Horizon 2020 Forschungsprojekts TRAFIG an der University of Sussex in Brighton teilnehmen. Eine Reihe von Konsortialpartnern werden sich treffen, um unter anderem zentrale Erkenntnisse über die rechtlichen, politischen und institutionellen Rahmenbedingungen für langanhaltende Vertreibungssituationen in den Forschungsregionen des TRAFIG-Projekts, sein Methodenhandbuch und seine Ethikrichtlinien zu diskutieren. Benjamin Etzold wird am 5. Juni zusammen mit Russell King einen Vortrag zum Thema "What are Transnational Figurations of Displacement? Conceptualising protracted displacement in the age of mobility and connectivity " im Rahmen einer öffentlichen Veranstaltung halten.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: info@trafig.eu

Vorstellung des Friedensgutachtens 2019, Berlin (4. Juni 2019)

Am 4. Juni werden die vier führenden deutschen Friedens- und Konfliktforschungsinstitute BICC (Bonn International Center for Conversion), Leibniz-Institut Hessische Stiftung Friedens- und Konfliktforschung (HSFK), Institut für Friedensforschung und Sicherheitspolitik Hamburg (IFSH) und Institut für Entwicklung und Frieden (INEF) das Friedensgutachten 2019 bei der Bundespressekonferenz in Berlin vorstellen.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Conrad Schetter unter conrad.schetter@bicc.de

Workshop „Cybersicherheitskonzepte im internationalen Vergleich“, Bonn (23. Mai 2019)

Am 23. Mai veranstalteten BICC und ifa (Institut für Auslandsbeziehungen) einen eintägigen Workshop zum Thema „Cybersicherheitskonzepte im internationalen Vergleich: (Normative) Diskurse, Diskursgemeinschaften und die Folgen für Forschung und auswärtige Kultur- und Bildungspolitik“. Er folgte den Leitfragen, wie sich (normative) Diskurse zur Cybersicherheit beeinflussen und welche Diskursgemeinschaften (epistemic communities) entstehen. Darüber hinaus ging es um die Aufgabenstellungen, die sich daraus für die auswärtige Kultur- und Bildungspolitik (AKBP) und die künftige Forschung ergeben. Besonders berücksichtigt wurden die internationalen Bedrohungswahrnehmungen (Konzepte von Cyber(Un-)Sicherheit in Deutschland, Russland, USA und China im Vergleich), die Struktur der Narrative (Unter- oder Überschätzung der Risikogesellschaft im Cyberraum) sowie nationale Konzepte und Strategien im Vergleich (Informationssouveränität vs. nationale Sicherheit).

Kontakt: Andreas Heinemann-Grüder unter andreas.heinemann-grueder@bicc.de

TRAFIG Roundtable zum Thema "Welche Lösungen für langanhaltende Vertreibung?", Brüssel, Belgien (22. Mai 2019)

Benjamin Etzold beteiligte sich am Roundtable über das Thema „Welche Lösungen für langanhaltende Vertreibung?“ am 22. Mai in Brüssel. Dabei ging es um tragfähige politische Lösungen, die die Eigenständigkeit und Widerstandsfähigkeit von Flüchtlingen stärken und gleichzeitig auf die Bedürfnisse der Gastländer eingehen. Vertreterinnen und Vertreter verschiedener Interessengruppen brachten ihre Sichtweise auf Politik und Programme ein. Im Mittelpunkt stand die Frage, wie (entwicklungs)politische Maßnahmen zum Schutz und zur Existenzsicherung von Flüchtlingen mit den Bedürfnissen der Aufnahmeländer und anderen von gewalttätigen Konflikten betroffenen Bevölkerungsgruppen in Einklang gebracht werden können. Zudem fand ein informelles Treffen weiterer ausgewählter, von der EU Horizont-2020-geförderter Migrations- und Fluchtforschungsprojekte statt, das ebenfalls vom BICC und der ICMPD im Auftrag von TRAFIG organisiert wurde.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: info@trafig.eu

Vernetzungsworkshop „Flucht und Entwicklung“, Bonn (21. Mai 2019)

Markus Rudolf nahm am 14. Vernetzungsworkshop „Flucht und Entwicklung“ teil, der vom BICC, dem Deutschen Institut für Entwicklungspolitik (DIE) und der Stiftung Wissenschaft und Politik (SWP) ausgerichtet wurde.

Kontakt: Markus Rudolf unter markus.rudolf@bicc.de

Brown Bag Vortrag und Diskussion „Wiederkehrende Gewalt nach den Wahlen in Kenia“, Bonn (15. Mai 2019)

In seinem Vortrag „Wiederkehrende Gewalt nach den Wahlen in Kenia und wie Partner zur Stabilisierung des Landes beitragen können“ am BICC in Bonn berichtete Lazarus Kubasu Nolasco über die Wahlen 2007 und 2017, identifizierte Gemeinsamkeiten der beiden Wahlprozesse und bewertete die seit 2007 gewonnenen Erkenntnisse. Diese Veranstaltung fand im Rahmen der BICC Brownbag Lecture Series "Displacement and Development" statt.

Kontakt: Clara Schmitz-Pranghe unter clara.schmitz-pranghe@bicc.de

Vortrag „Fragmentierte Flucht nach Europa – Die Migrationspolitik der EU und ihre Folgen“, Bonn (14. Mai 2019)

Im Rahmen der Veranstaltungsreihe „Rettung unerwünscht!“ der Organisation Seebrücke Bonn hielt Benjamin Etzold einen Vortrag zum Thema „Fragmentierte Flucht nach Europa - Die Migrationspolitik der EU und ihre Folgen“.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Benjamin Etzold unter benjamin.etzold@bicc.de

Workshop zum Thema „Wege der Wiedereingliederung auf dem Westbalkan“, Tirana, Albanien (6.-10. Mai 2019)

Markus Rudolf, Elke Grawert, Katja Mielke, Ruth Vollmer und Clara Schmitz-Pranghe führten im Rahmen des vom BMZ geförderten Projekts ["Trajectories of Reintegration. Über die Auswirkungen von Zwangsvertreibung, Migration und Rückkehr auf sozialen Wandel"](#) einen Team-Workshop in Tirana, Albanien, durch. Sie begannen ihre Feldforschung auf dem Balkan, einer der drei Regionen, die in diesem Forschungsprojekt behandelt werden.

Kontakt: Markus Rudolf unter markus.rudolf@bicc.de

Dialogveranstaltung „Forschung zu Migration und Integration – Von der Wissenschaft in die Gesellschaft“, Bonn (9. Mai 2019)

Benjamin Etzold und Maarit Thiem nahmen an der Dialogveranstaltung „Forschung zu Migration und Integration – Von der Wissenschaft in die Gesellschaft“ in Bonn teil. Sie wurde von der Nationalen Kontaktstelle für Horizont-2020-Projekte organisiert.

Benjamin Etzold hielt einen Vortrag über das TRAFIG-Projekt und nahm an der Podiumsdiskussion zum Thema „Herausforderung Integration: Forschung im Dialog mit der Gesellschaft“ teil.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: info@trafig.eu

Vortrag zum "Umgang mit anhaltenden Konflikten und abnehmender Hilfe", Wien (3.-4. Mai 2019)

Markus Rudolf hielt auf der Jahrestagung der Wissenschaftlichen Forschungsgruppe Südostasien der Deutschen Geographischen Gesellschaft (DGfG) „Sozio-Spatiale Dynamik in Südostasien“ einen Vortrag über den „Umgang mit anhaltenden Konflikten und abnehmender Hilfe“.

Kontakt: Markus Rudolf unter markus.rudolf@bicc.de

NEUE PUBLIKATIONEN

[Mutschler, M. M. \(2019\). Für eine strenge Rüstungsexportkontrolle in Deutschland und Europa – Rüstungstechnische Kernfähigkeiten erhalten, ohne dass dies zu Lasten von Frieden und Menschenrechten geht \(Arbeitspapier Sicherheitspolitik Nr. 12/2019\). Berlin: Bundesakademie für Sicherheitspolitik.](#)

[Schetter, C. \(2019\). Space. In L. Kühnhadt, & T. Mayer \(Eds.\), The Bonn Handbook of Globality \(Volume 1\) \(pp. 687-700\). Cham, Switzerland: Springer International Publishing.](#)

PRESSEERKLÄRUNGEN

2. Mai 2019

[Training Programme for PSSM \ Handover to the Regional Centre on Small Arms in Nairobi, Kenya](#)

29. April 2019

[Revision of the United Nations Integrated Disarmament, Demobilization and Reintegration Standards \(IDDRS\) / Workshop to finalize guidance on reintegration](#)

Stellenangebote

BICC sucht

[Studentische Hilfskraft \(Zur Unterstützung der Presse und Öffentlichkeitsarbeit\)](#)

[Studentische Hilfskraft \(Themenfeld Waffenhandel und Rüstungsexportkontrolle\)](#)

BICC IN DEN MEDIEN

26. Mai 2019

Reuters: [Germany in push to resurrect Afghan talks with Taliban](#) (in English)

8. Mai 2019

General-Anzeiger: [„Der Iran hat einige Trümpfe in der Hand“](#). Interview mit Conrad Schetter

30. April 2019

NDR Info: [„SIPRI-Jahresbericht: Weltweite Aufrüstung“](#). Kommentar von Max M. Mutschler

Follow @BICC_Bonn on Twitter/
Folgen Sie @BICC_Bonn auf Twitter
twitter.com/BICC_Bonn

Please do not reply to this email; this address is not monitored. Please use pr@bicc.de for any inquiry.
The newsletter is not displayed correctly? Please contact: pr@bicc.de